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Všude je chleba o dvou kůrkách
O chlebu se dočteme i ve Starém 

zákoně. Jako základní potravina je 
znám po celá tisíciletí, je to jedno 
z nejstarších známých jídel připra-
vovaných člověkem. Již Sumerové 
(3500 až 2000 před Kristem) vyráběli 
chléb z ječmene. Starořímská zásada 
vládnout podle hesla ,,chléb a hry“, 
neboli dát lidu jídlo a zábavu, byla 
pro císaře zárukou klidné vlády bez 
nepokojů a povstání. V jiných do-
bách se zase vzácné návštěvy vítaly 
chlebem a solí.

Chléb nás provází celý život, je 
jeho každodenní součástí. Od první 
kůrky, žužlané bezzubým dítětem, je 
to spousta namazaných krajíců, než 
člověk vyroste. A když ve stáří zuby 
chybí? Nejmilejším jídlem našich ba-
biček byl hrnek kávy (melty) a v ní 
nadrobený chléb.

Při dnešní nabídce máme možnost 
ochutnat několik druhů chleba – kmí-
nový, celozrnný, sezamový slunečni-
cový, ale také chleby ostatních evrop-
ských i vzdálenějších národů. Chléb 
Italů, Bulharů nám chutná jako rohlík. 
Výborný je francouzský chléb – bage-
ta, holandský je tenký a nadýchaný, 
německý je předpečený a s dlouhou 
záruční lhůtou. Všechny vypadají 
lákavě, ale není to ten náš moravský 
chleba. A tak navzdory nabídkám vo-
zíme do ciziny s sebou náš chlebíček a 

chutná, i když je dva tři dny starý.
Italové, Chorvati, Slovinci, Řeko-

vé, Španělé ho podávají na stůl při 

každém jídle, je to takový zvyk. My 
chléb přikusujeme k různým jídlům 
- ke guláši, k zeleninovým a hřibovým 
jídlům, k luštěninám. Čerstvý, právě 
donesený z obchodu, ještě teplý  a 
namazaný máslem nebo domácím 
sádlem chutná nejlépe. 

U příležitosti různých rodinných 
oslav, svátků či Vánoc, kdy je člověk 
přesycen různými sladkostmi a jinými 
dobrotami, nejraději sáhneme po chle-
bu. Má tu zvláštní vlastnost, že jeho 
prostá chuť se nikdy neomrzí.

Dnes máme na výběr tolik druhů 
chleba, dokonce si ho můžeme upéct 
doma v elektrické pekárně, ale jak to 
bylo dříve, když nebyly takové vy-

moženosti? V každé obci byli pekaři, 
kteří měli doma zařízenou pekárnu 
s velkou pecí.

Pekárna pana Emila Kociana
U nás v Rakvicích si zařídil pekárnu 

pan Emil Kocian na čísle p. 387 v ulici 
Nádražní. Vyučil se v Brně - Kohouto-
vicích u pekaře Fialy. Tam také nějakou 
dobu pracoval, poznal zde svoji ženu, 
paní Veverkovou (rodačku z Rakvic 
z čísla 219 – u kostela). V roce 1947 se 
chtěl osamostatnit, tak se přestěhoval 

se ženou a třemi dcerami (Miluše 9 let, 
Božena 2 roky, Libuše 1 rok) do Rak-
vic. Koupi domku měl domluvenou 
s panem Mannem. Ten usazoval celou 
pec chlebem a pan Kocian musel hlí-
dat a upečený chléb vytáhnout. Tak 

mu začal podnikatelský kolotoč. Stále 
sháněl peníze na zaplacení domku. Ty 
mu půjčil strýc Foukal a na druhý den 
proběhla měna.

Pekl od tří ráno rohlíky, pak chléb 
a paní Kocianová pečivo rozvážela na 
vozíku do obchodů - k Filípkům (na 
rohu ulice Nádražní a Nové č. 459), 
do Spolku (dnes zdravotní středisko), 
na ulici Dolní k Průdkům (Slávkům č. 
45), ke Kocmánkům (č. 82). V úterý a 
čtvrtek pekl chleba domácí, ten si hos-
podyně zadělaly doma a ve slaměn-
kách se nesl do pekárny. Slaměnku 
měl každý označenou, aby si ji poznal. 
Ve čtvrtek se pekly koláče na oslavy a 
svatby. Plechy na pečení byly speciál-
ní, velké, za plech se platily 2 koruny. 
Byla to velká dřina, vše se dělalo ruč-
ně, žádné moderní stroje jako dnes. 
Brzo ráno musel zadělat na kvásek, 
roztopit pec a vše nachystat na pečení. 
Zatápělo se ,,rývím“, na pečení koláčů 
si ho musel každý přivézt.

Byl to maratón, od tří ráno do ve-
čera. Tak zajišťoval pan Kocian pečivo 
pro celou dědinu od roku 1947 do 
roku 1956. Po znárodnění byla pekár-
na uzavřena, musel dojíždět do pekár-

Pan Emil Kocian  v pekařském

Pan Emil Kocian ještě jako pekařský učeň 
(uprostřed)

Indický chléb

Italský chléb
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ny do Břeclavi, a to na tři směny. V ro-
ce 1969 odešel do důchodu a v červnu 
1970 zemřel. Podle vzpomínek dcery 
Boženy měl astma a 9 infarktů. 10. 6. 
2009 tomu bylo100 let, co se narodil. 
Po jeho smrti ještě pekla pani Kocia-
nová příležitostně koláče a také větší 
množství kuřat na oslavy občanům.

Pekárna pana Klementa Minaříka
Na čísle 142 (Hubert Minařík) pekl 

od roku 1936 pan Klement Minařík. 
Narodil se 2. 12. 1911, pekařem se 
vyučil ve Slatině. Zde krátkou dobu 
pracoval i jako mistr pekař. Do Rakvic 
se vrátil 1. 6. 1936, zde se oženil (man-
želka Božena Vašíčková z Prušánek ). 
Koupili si domek od pana Krmíčka č. 
p. 153 v Nádražní ulici a od roku 1940 
až do roku 1954 zde pekl. Chleba a 
rohlíky pekl každý den, na svatby a 
oslavy pekl koláče. Také sušil obča-
nům ovoce, jablka, hrušky, švestky 
(trnky). Mouku na pečivo dovážel 
z Nových Mlýnů ze mlýna, dřevo od 
hájenky. Tam musel vzít vždy vykr-
menou husu. Pec roztápěl ,,rývím“ 
z vinohradu a také ,,turkyní“. Chléb 
se prodával na lístky, ale pan Minařík 
potřebným občanům prodal i bez líst-
ků. Na udání občanem z Rakvic byl 
zatčen a převezen na četnickou stanici 
do Hodonína. Zde zatčení čekali na 
transport. Četníci zjistili, že pan Mina-
řík je pekař a umí péct, a tak si ho tam 
nechali a denně měli čerstvé rohlíky.

Po znárodnění jeho pekárny pak 
pekl v pekárně v Podivíně u pana 
Bartolšice. Později dělal údržbáře 
v NHKG v Hustopečích. Se svou že-
nou vychoval dvě děti, Boženu (Ma-
linková) a syna Klementa. Zemřel 

Pekl zde do roku 1950, kdy se přestě-
hoval do svého domu č.476 a odešel 
pracovat do pekárny v Břeclavi, kde 
pracoval 2 roky. Z pekárny odešel do 
místního JZD do živočišné výroby. 
Zemřel v roce 1963. V té době byl dů-
chodový věk 65 let, a tak se důchodu 
nedočkal. Se svou ženou vychovali 
tři syny - Miroslava 1923, Vladislava 
1930,  Josefa 1937. Vladislav se vyučil 
pekařem v Jihlavě. Po vyučení pekl se 
svým otcem a pak v pekárně v Břecla-
vi. Také pekl na vojně v Olomouci, po 
vojně své řemeslo opustil.

Další pekárna byla v domě č. 142 
u Nečasů (u kostela).

Iva Neuvirtová
(sepsala ze vzpomínek 
rodinných příslušníků 

z iniciativy pana Zdeňka Ryzýho) 

Rodina Janouškova, pekař na č. p. 39, bytem č. 476

v roce 1976, důchodu si užil 5 let. 
Dcera pani Malinková vzpomíná, že 
lidem, kteří odcházeli za prací mimo 
republiku, zapékal do chleba uzené 
maso. 

Pekárna pana Josefa Janouška
Pan Josef Janoušek (narozen 31. 1. 

1899) se vyučil pekařem v Kender-
sdorfu. V roce 1922 odešel se svým 
bratrem do Argentiny, ale 1926 se vrá-
til a začal se svou ženou Marii (Štefko-
vá) stavět dům s pekárnou v ulici Dol-
ní č. 476. Zde pekl až do války chléb, 
rohlíky a také sušil ovoce.

V ulici Dolní v domě č. 39 měl pe-
kárnu pan Novák. Po jeho smrti pro-
vozoval pekárnu pan Orálek, ten ale 
musel narukovat, a tak pan Janoušek 
dostal příkaz z obce, že zde musí péct. 

Původní Kocianova pec dnes (v ulici Ná-
dražní)

Antonín Ferbar (klempíř)  a Klement Minařík (pekař)
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Podle červeného lemování na rukávech děvčata 
poznala, že chlapec je svobodný…

Z pěti až sedmi tuctů gombíků se zapínala 
jenom jedna řada (asi r. 1880)            

Pod krkem si chlapci vázali pantlu 
a šnuptychl (kapesník) 

Znáte to všichni – nedávno byly 
Vánoce a teď se už všechno chystá 
na slavné rakvické hody. Teorie 
relativity zřejmě funguje, čas ja-
koby se zrychloval a je ho čím dál 
méně. A podobá se řece, která něco 
přináší, ale mnoho i bere. Platí to 
i o tradičních hodech (vlastně spíše 
„hodách“), o jejich významu, podo-
bě, průběhu atd. Naštěstí všechno 

minulé přežily – války, režimy, 
společenské změny i čas. V našem 
případě celých 150 roků, neboť po 
povinných císařských (do roku 
1858) se obnovily hody svatojánské 
čili salátové, nebo - jak se říkalo 
- „dyž kvete slak“. A k tomu máme 
ještě kateřinské, dříve věnované 
spíše starším a pokročilým, přesto 
ještě čilým.

Před sto lety se v okolí říkávalo: 
„Nesú se jak Rakvičanky!“

Ponechejme však někdy napříště 
všecky ty zvyky a události, které k to-
muto všeobecnému svátku patřily, 
a pokusme se podívat, co se dříve nosi-
lo. Není to vůbec snadné, protože řeka 
času odnesla některé starší výrazy, 
názvy i krejčovské materiály. Navíc se 
kroje i v našem miniregionu (Rakvice, 

Podle kroje poznáš kraje
aneb Co se nosívalo před sto lety

Kroj svobodných (1908) – u chlapců  si všimněte zvláštního zdobení nad  čižmami, dívka  
má u pasu uvázané pantle 

Rakvický kroj 1890



Pavlovice a Bílovice) od sebe odlišova-
ly, což koneckonců přetrvalo dodnes.  
Rozdílů však bylo víc, když stárky se 
daly rozeznat „po šatech, po řeči aj po 
chůzi“. A nás může těšit, že se v okolí 
říkávalo – „nesú se jak Rakvičanky“.

Ženské kalhoty vůbec neexistovaly, 
dokonce ani ty spodní

Kroje vycházely z toho, co se tehdy 
běžně nosilo, neboť v takzvaném „pan-
ském oblečení“ chodil málokdo, lépe 
řečeno málo která. A ženské kalhoty 
třeba vůbec neexistovaly, dokonce ani 
ty spodní. 

O všedním kroji si dnešní mladí 
mohou udělat alespoň částečnou 
představu podle několika rakvických 
„tetiček“, které nelze vidět jinak než 
v sukních, kacabajkách a s typickým 
šátkem na hlavě. Hodové oblečení 
bylo však už tehdy parádnější a také 
nepěkně drahé. Stálo až 70 zlatých, za 
což se dal pořídit tálek půdy. Kromě 
toho se už tehdy móda střídala, takže 
se kolem roku 1895 vzpomínalo: „Po-
mali sme donosili starej kroj a už se to 
všelijak měnilo“. Proto je také obtížné 
určit, kdy a kde se u krojů vytvářela 
pevnější hranice. 

Rukávy košile měli mužáci lemované 
modře, svobodní červeně  

U chlapců byla základem bílá košile, 
na svátek pergálová. Dříve se širokými 
rukávy, zdobená štepováním, zprvu 
s barevným lemem – mužáci s mod-
rým, svobodní s červeným. Co říkáte 
– pro vdavek chtivá děvčata to byla 
skvělá pomůcka! Později se rukávy 
zúžily, znovu je ale vystřídaly široké. 
K tomu kordule modré, zelené i do 

červena, vše s pestrobarevným vyší-
váním. Na tom 5 až 7 tuctů gombíků, 
ale zapínala se jenom jedna řada. Pod 
krkem se vázala stuha (pantla) a u ní 
šátek – šnuptychl (kapesník). Postupně 
dostávaly kordulky černou barvu, rov-
něž tak gatě (kalhoty) z právě dostup-
ných materiálů. A kožené boty, někdy 
zdobené, u starších nízké. 

Kloboučky většinou rovněž černé, 
s hedvábnýma šmukama (šmukáče), 
s pantlama a kosárkama. Později čiž-
my, a to i shrnovací. 

Někdy se dívčí sukně žehlily 
dokonce horkým chlebem 

vytaženým z pece   
U děvčat to vše bylo bohatší a složi-

tější – jak také jinak, že? Jenom těch suk-
ní, co se nosilo – jednak vícero na sobě, 
jednak z různých materiálů – kašmíry, 
fl anérky, štofky, sometky, hatlasky atd. 
A to se ještě sukně šily ze šesti, i sedmi 
částí, nově přibylo i žehlení – dokonce 
i horkým chlebem vytaženým z pece. 
A začalo se i se škrobením – domácím 
přípravkem z brambor. Pro stárky 
(i nevěsty) se před sto lety ustálilo toto 
oblečení: bílé punčochy, lakované stře-
více s gombíky, sukně sometka, plyška, 
hedvábná nebo hatlaska. Hedvábný 
fěrtoch s mašlemi, patysové rukávce, 
kordula v barvě sukně, věnec s kotú-
čem. O něm by to byla kapitola sama 
pro sebe, ale v Rakvicích se tvarově 
i materiálově příliš nezměnil. Jen vázat 
ho a upevňovat bylo uměním vždycky.  
Asi od roku 1875 se začaly nosit boty 
do půli lýtek, které jsou v dnešní po-
době velice slušivé. Spodní sukně se 
zprvu neškrobily, takže stárky nebyly 
tak široké.

Za to, že kroj pořád žije, 
vděčíme všem stařenkám, 

babičkám a mamkám      
Toto vše a jiné si můžeme srovnat se 

skutečností roku 2009. Asi už neplatí, 
že „aspoň jednú za rok se člověk rozve-
selí“, ale každopádně je nutné poděko-
vat všem organizátorům, stařenkám, 
babičkám a mamkám za to, že hody 
a kroje pořád žijí. A všem také popřát 
pěkné počasí, velkou návštěvnost 
a celkový úspěch. A, děvčata, nezapo-
meňte a neste se jak ty hrdé Rakvičan-
ky před vámi!

Rak a HaM

R. 1891 – šátky nosí i svobodná děvčata, u pasu 
místo dnešního kapesníčku mají uvázané pantle

Dívčí rakvický kroj z r. 1925 R. 1922 – svobodná dívka, na hlavě má uvá-
zaný šátek – turečák
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Kroj ženatých 1890 - čižmy jsou 
ještě shrnovací

politické strany 
„ a g r á r n í k ů “ 
nesl v  neklid-
ném období 
20. let společně 
s Masarykem 
největší od-
p o v ě d n o s t 
za vývoj celé 
společnosti. Na 
rozdíl od řady 
svých stranických odpůrců dokázal 
nalézat přijatelné kompromisy a sna-
žil se, aby  politika této strany byla 
přijatelná jak pro velkostatkáře, tak 
pro drobné zemědělce.        

předtím, co jsem 
dělal,  prohlížel mi 
ruce, nemám-li je 
od laku, vyptával 
se, jestli máme ta-
kový lak doma atd. 
Kromě mě, pokud 
jsem se dozvěděl, 
byli ještě vyšetřo-
váni Milan Káňa a 
Antonín Chrástek.

Tehdejší před-
seda MNV v Rak-
vicích dal vyvěsit 

Vzpomínám si, že jsem tam také 
vezl kámen. Byla to pískovcová kost-
ka rozměrů asi 70 x 50 x 50  cm. Můj 
otec, Josef Vajbar, do ní dal vydlabat 
písmena R.V.M., což znamená Rodina 
Vajbara Machara. Nápis je viditelný 
a kostka je zazděna na zadní straně 
pomníku. 

Nad čelní deskou, na které je vyryt 
rak s letopočty, hroznem a nápisem 
700 LET RAKVIC, byla, pravděpodob-
ně na popud některého z rakvických 
komunistů, na jednom kamenu vydla-
bána pěticípá komunistická hvězda a 
nabarvena červenou barvou. Kolem 
roku 1949 však tuto rudou hvězdu 
někdo zatřel černým lakem. 

Byl jsem předvolán na četnickou 
stanici a tam mě strážmistr Hrozínek 
začal vyslýchat. Kde jsem byl den 
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Tak vypadalo prostranství dnešního Náměstí kolem roku 1920 (po 
parčíku a pomníku ještě ani stopy, v pozadí hostinec U Raka,  vedle 
domek, ze kterého je dnes trafi ka)

O 50 let později…

Pomník před rokem 1989… Pohled na pomník a Švehlovu lípu dnes

19. srpna 1947 se konala v Rakvicích 
slavnost 700 let trvání naší obce.

Byl odhalen památník, 
který nechal postavit Národní výbor 

spolu s osv tovými spolky 
k 700. výro!í založení naší obce. 

Památník stojí na rohu návsi, 
sm rem k zastávce. 

Byla provedena akce 
„Každý ob!an jeden kámen“ 

a naši zedníci pak pomník postavili. 
ZÁPIS Z OBECNÍ KRONIKY

Případ s rakvickým pomníkem

Možná nevíte, 
že pod pamětní deskou je zazděn 

kámen s nápisem
Selskému vůdci

Antonínu Švehlovi.
Tento pamětní kámen byl 

za první republiky 
původně odhalen a umístěn 

pod lípou, která se však nemohla 
dlouho ujat, 

a byla také tehdy nazvána 
Švehlovou lípou.

Antonín Švehla 
(1873 – 1933) 
Politik období první republiky. Pat-

řil nejenom k zakladatelům Českoslo-
venské republiky v roce 1918, ale pře-
devším k duchovním otcům vnitřní i 
zahraniční politiky v meziválečném 
období. Jako předseda nejsilnější 

V roce 1947 bylo rozhodnuto, že 
bude k výročí 700 let založení obce 
Rakvice (1248 – 1948)  vybudován po-
mník. Občané byli vyzváni, aby kaž-
dá rodina přispěla jedním kamenem 
a z těchto kamenů byl pak pomník 
postaven. 

vyhlášku, která 
slibovala od-
měnu 5.000 Kč 
tomu, kdo vy-
zradí pachatele. 

Pachatel ne-
byl zjištěn a já 
mohu k tomu 
říct pouze to, 
že ten večer, 
co byla hvězda 
začerněna, jsem 
byl doma a 
spal. 

Miroslav Vajbar

…slovácké ornamenty, jakož i ně-
které taneční prvky verbuňku, mají 
svůj původ už v době předslovan-
ské, přesněji keltské? Takový je 
totiž výsledek zkoumání MUDr. 
Z. Pelikána z Nizozemska (jeho 
manželka pochází z Rakvic), který 
našel velmi podobné tvary a pohy-
by až v Portugalsku. A tam Slované, 
na rozdíl od Keltů, při svém osídlo-
vání Evropy nikdy nedošli.  

…přítlucký kostel má 
dvě očividné zvlášt-
nosti? Jednak stojí jeho 
věž samostatně (vedle 
chrámové budovy), 
jednak má její křížek 
na vrcholu možnost 
otáčivého pohybu. 
Tento pohyb umožňu-
je svazek střívek, která 
reagují na změnu 
tlaku a vlhkosti vzdu-
chu. Předpovídá nám 
tak ráz nejbližšího 
počasí, a to často spo-
lehlivěji, než televizní 
předpovědi. 

…naše „sesterská“ dědina Šakvice se ve 14. století 
nazývala Číčovice? A že dnešní Nové Mlýny se teh-
dy jmenovaly Mikulčice? Ke změnám však dochází 
i dnes. Až pojedete vlakem, všimněte si cedule na 
zastávce. Neznámý sprejový  „umělec“ nás 
přejmenoval na FAKVICE.  
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…zakrátko uplyne už 1 146 roků od 
příchodu svatých bratrů ze Soluně 
na Moravu? A že podle starého 
mnišského kalendáře to bylo v roce 
6 363 od stvoření světa? A že Meto-
dějovi bylo tehdy 38 a Konstantino-
vi o rok míň? Lepší je však jednou 
vidět než desetkrát číst. Zastavte se 
proto 5. července dopoledne v Podi-
víně, kde bude mše, krátký program 
i jarmark, ale především tu bude 
otevřená kaple „Cyrilka“ s památ-
nou studnou, kde údajně bratři křtili 
nové křesťany ze širokého okolí.

…naše stará dobrá a drahá dráha slaví už 170. naro-
zeniny? V červnu 1839 kolem Rakvic projely první 
parní stroje při dvou zkušebních jízdách, ale oprav-
dový vlak viděli naši prapředkové až v neděli 7. 
července dopoledne. A byla to anglická lokomotiva 
Hecules a šest vagonů přecpaných prvními cestu-
jícími – spíše však slavnostními hosty. Více o této 
historické události se dočtete v příštím čísle.

Slavnostní příjezd prvního vlaku do Břeclavi 
6. června 1839

…datum 21. června se kdysi slavilo? Pro nás je to předehra 
hodů, přechod od Blíženců ke znamení Raka a také prožití 
nejdelšího dne v roce, kdy je Slunce nad obzorem bezmála 16,5 
hodiny. Ale už někdy od pohanských časů se vítal tento den ob-
řadným koupáním v přírodě, pálením ohňů a sběrem bylinek, 
které jsou prý v té době nejúčinnější. Později se tak připomínal 
i svátek sv. Jana Křtitele, jemuž je zasvěcen rakvický kostel a 
který má ve skutečnosti větší historický význam, než se všeo-
becně ví. Ale o tom až někdy příště.

Kaple sv. Cyrila a Metoděje v Podivíně

NA AKTUÁLNÍ TÉMA8

  V prosincovém čísle jsme čtenáře 
Rakvického zpravodaje informovali 
o tom, že  Ministerstvo životního 
prostředí ČR zadalo Biosferické re-
zervaci Dolní Morava  vypracování 
studie, v níž měly být vylišeny loka-
lity s nutnou ochranou významných 
vegetačních prvků krajiny Lednic-
ko-valtického areálu a památkové 
zóny zapsané na Seznamu světového 
dědictví UNESCO. Hlavním cílem 
díla bylo zpracovat ucelený  náhled 
na řešení problematiky bobra ev-
ropského na území LVA a navrhnout 
východisko do budoucna.

Intenzivní průzkum probíhal na 
ploše LVA o rozloze 145 km, a to na 
katastrálních územích obcí a měst: 
Lednice, Nejdek, Valtice, Úvaly, Podi-
vín, Hlohovec, Bulhary, Ladná, Rakvi-
ce, Přítluky a Sedlec.

Dnes máme výsledky studie k 
dispozici. Autoři Ing. Eva Horsáková 
a Ing. Miloš Kloupar v ní mimo jiné 
uvedli i seznam všech škod způso-
bených bobrem v minulých letech 
lesníkům, vodohospodářům, země-
dělcům, rybářům či rybníkářům. Pro 
ilustraci uvádíme:

- okus a kácení dřevin 
- znehodnocení dřevin 
- podmáčení nebo vysoušení zalesně-

né půdy 
- podmáčení zalesněné půdy a násled-

né změny v režimu půd 
- omezování úkonů souvisejících se 

zalesňováním, pěstěním, těžbou ... 

- omezování úkonů souvisejících s 
údržbou kanálů a vodních toků 

- zvyšování nákladů na odstraňování 
popadaných stromů z toků apod. 

- narušování stability břehů malých 
vodních toků 

- zaplavování přístupových cest, po-
škozování povrchu cest a znemož-
nění přístupu do určitých lokalit 

- omezování průtočnosti koryt vod-
ních toků 

- narušování ochranných protipovod-
ňových hrází 

- škody na zemědělských kulturách 
(konzumace, poválení kultur)

- znehodnocení zemědělských kultur 
podmáčením půdy 

- nedodržení agrotechnických termí-
nů z důvodu zamokřené půdy 

- poškozování kultur okrasných a 
ovocných dřevin 

- úhyn rybích obsádek pod hrází z 
důvodu zahrazení toku a zamezení 
dotace vodou

- úhyn rybích obsádek z důvodu za-
hrazení toku a následného kyslíko-
vého defi citu 

- narušování sypaných hrází rybníků 

Zajímavá je i pasáž o dlouhodobém 
marném boji správců zámeckého 
parku  v Lednici. Proti bobřímu 
vetřelci byly vyzkoušeny nejrůznější 
způsoby ochrany stromů, většinou 
se však minuly účinkem. Například:

- obalování kmenů stromů pletivem 
- neúčinné

   (použité pletivo nebrání bobrovi 

v okusu  - pletivo těsně přiléhá ke 
kmenu stromu)

- oplocení obvodu zámeckého parku 
- nefunkční 

- nátěry kmenů stromů - nátěry exkre-
menty predátorů se neosvědčily

   (v současnosti se zkouší nátěr bází 
kmenů přípravkem Wobra)

- odchyt jedinců v parku a jejich pře-
místění

   v současnosti není možné realizovat 
toto opatření, je problém s umístě-
ním bobra

- elektrický ohradník 
   nebyl v parku vyzkoušen z důvodu 

předpokládaných komplikací při za-
jištění jeho funkčnosti a nepřetržité 
účinnosti

A co jednoznačně vyplývá 
ze závěrů studie?

LVA patří mezi jedno z nejpozo-
ruhodnějších a umělecko-historicky 
nejvýznamnějších území střední 
Evropy. Je charakterizované z větší 
části umělou, člověkem vytvořenou, 
přitom však ekologicky velmi stabil-
ní, hospodářsky účelnou a současně 
vrcholně estetickou krajinou.

Současná legislativní úprava ovšem 
nadřazuje ochranu bobra evropského a 
jeho stanovišť nad všechny zájmy a cíle 
v zájmovém území. Výsledkem jsou 
materiální škody a nevyčíslitelné ško-
dy na kulturním a přírodním bohatství 
tohoto hodnotného území, a možnost 
vzniku značných materiálních škod a 
ohrožení lidských životů při povodních.

Blýská se bobrovi na horší časy?
Řešení problematiky výskytu bobra evropského na území LVA 

– výtah z odborné studie

 Instalace potrubí do bobří hráze v Lednici 
(foto B. Benada)

Instalace krycího koše k potrubí v hrázi
(foto B. Benada)



Je v pravomoci každého státu 
nastavit podmínky tak, aby v krajině 

nedocházelo k eskalaci problémů 
mezi zájmovými skupinami

Z uvedeného rozboru vyplývá, že 
způsob, jakým byly nastaveny poža-
davky na ochranu bobra  na celore-
publikové úrovni jsou neslučitelné s 
požadavky na zachování všech hod-
not kulturní krajiny v nivě řeky Dyje.

Je v pravomocích každého státu, 
který přistoupil k ochraně biologické 
rozmanitosti v Evropě, aby nastavil 
podmínky pro ochranu druhů a sta-
novišť odpovědně tak, aby v krajině 
nedocházelo k eskalaci problémů 
mezi zájmovými skupinami a z toho 
vyplývajících ekonomických ztrát.

Ve Velké Británii byl poslední vý-
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Okusy na stromech

Bobr evropský

Důsledek bobří manipulace s vodou
(foto B. Konečný) skyt bobra zazna-

menán již ve 12. 
století, ve Skotsku 
v 16. století. Tamní 
krajina je činností 
člověka pozmě-
něna natolik, že je 
potřeba důkladně 
předem rozpo-
znat a následně 
zvážit pozitiva i 
negativa, které re-
introdukce bobra 
(znovuvysazení 
druhu na místo, 
kde se vyskytoval 
a již se tam ne-
vyskytuje) může 
přinést. Velká Británie spolu s Portu-
galskem a Itálii dodnes nepodpořily 
návrhy na reintrodukci a šíření bobra 
evropského na svých územích.

D o m n í -
váme se, že 
pečlivá úvaha 
o možnostech 
a především 
v h o d n o s t i 
potencionál-
ního území 
pro zavede-
ní, šíření a 
ochranu bobra evropského na území 
ČR a stanovení limitů počtů druhu  
by měla předcházet managementu to-
hoto druhu v území. Jen tak je možné 
se vyhnout zbytečným střetům s čin-
ností člověka a vysokým nákladům 
na předcházení a odstraňování všech 
škod, které tento zvláště chráněný 
druh zatím neomezeně u nás působí.

Náš návrh směřuje k požadavku 
iniciování diskuse, která by vytvořila 
podmínky pro vyhodnocení stávající 
situace a uspokojivé dořešení proble-
matiky bobra v LVA za přítomnosti 
všech dotčených stran v tomto území.

Výtah ze studie Ing. Evy Horsákové a 
Ing. Miloše Kloupara

HaM

Meteorologové varují, že by si 
lidé v těchto dnech měli dát pozor 
na klíšťata, kterých je letos po celém 
Břeclavsku opět hodně. Navíc neu-
stále stoupá výskyt infi kovaných 
klíšťat ve volné přírodě. Aktivitu 
těchto parazitů zvýšily slunečné 
dny a vysoká vlhkost vzduchu. 
Podle předpovědi, kterou připra-
vuje Český hydrometeorologický 
ústav spolu se Státním zdravotním 
ústavem, je v těchto dnech nejvyšší 
riziko aktivity klíšťat – stupeň 5. 
Lidé by podle doporučení neměli 
vstupovat volně do listnatých lesů 
a měli by se pohybovat jen po zpev-

něných cestách. Klíšťatům vyhovují 
i břehy řek a rybníků, nejhojněji se 
vyskytují do výšky 60 centimetrů.

Hygienici zaznamenávají první 
případy klíšťové encefalitidy a 
Lymeské boreliózy, nemocí, kte-
ré klíšťata přenášejí. Borelióza je 
bakteriální onemocnění, které se 
dá léčit antibiotiky. Encefalitida je 
virového původu a antibiotika na ni 
nezabírají.

V souvislosti s touto problema-
tikou jsem položila několik otázek 
naší obvodní lékařce - MUDr. Blan-
ce Studýnkové

Nejčastějšími nemocemi, které 
klíšťata přenášejí, jsou klíšťová en-
cefalitida a Lymeská borelióza. Jaké 
jsou příznaky těchto nemocí, jak je 
lidé poznají?

Častěji se vyskytuje borelióza. 
Prvním stádiem nemoci je zarud-
nutí kůže (většinou v místě zákusu 
klíštěte, ale červená skvrna se může 

objevit kdekoliv jinde na těle), které 
se objeví během několika dnů až 
týdnů. Tento příznak už je alarmující 
pro podezření na první stupeň bo-
reliózy a infekce by se měla přeléčit 
antibiotiky. U prvního stádia antibi-
otika stačí a nemoc se dál nerozvine. 
Pokud se první stádium zanedbá, 
může infekce přejít do 2. až 3. stádia, 
kdy se přidávají bolesti kloubů nebo 
může dojít až k postižení nervové-
ho systému, srdce apod.  Borelióza 
se dá prokázat také protilátkami 
v krvi, ty se však vytvoří většinou po 
čtyřech až šesti týdnech od zákusu. 
Protilátky proti borelióze mohou být 

pozitivní po celý život, neochrání 
však proti eventuelní nové infekci 
(tzn. člověk se může nakazit i něko-
likrát), proto neexistuje zatím žádná 
očkovací látka.

Encefalitida je virového původu, 
projevuje se příznaky nachlazení 
(bolesti v krku, teploty, rýma apod.), 
které přejdou až k bolestem hlavy, 
zvracení či  vysokým teplotám. Vy-
šetření se dělá z krve a mozkomíš-
ního moku. Na encefalitidu může 
člověk i zemřít nebo nemoc zanechá 
trvalé následky (např. ochrnutí), pro-
to je vždy nutná hospitalizace. Výho-
dou je, že proti tomuto onemocnění 
existuje účinná prevence – očkování.

Doporučujete očkování?
Očkování každopádně doporučuji. 

Účinně se však můžeme očkováním 
chránit pouze proti encefalitidě. Je 
paradoxem, že i když jsme součástí 
EU a naše zdravotnictví patří mezi 
nejvyspělejší v Evropě, tak v pro-
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STUPNĚ AKTIVITY 
KLÍŠŤAT 

PODLE ČHMU

Stupeň 1 = malé riziko
Doporučení : Pro návštěvu list-

natých a smíšených    porostů a 
křovin s bylinnou vegetací zvolit  
oblečení  z hladké světlé látky a 
občas prohlédnout, zejména kalho-
ty, a případně odstranit přichycená 
klíšťata (totéž i v dalších stupních 
rizika). Večer a ráno prohlídka těla, 
případně odstranění klíšťat.

Stupeň 2 = mírné riziko
Doporučení : Použití repelentu, 

nesedat a nelehat v  porostech. Ve-
čer a ráno prohlídka těla, případně  
odstranění klíšťat.

Stupeň 3 = středně velké riziko
Doporučení : Použití repelentu, 

nesedat a nelehat v porostech, ne-
vstupovat do křovin. Večer a ráno 
prohlídka těla, případně odstranění 
klíšťat

Stupeň 4 = velké riziko
Doporučení : Použití repelentu, 

nesedat a nelehat v   porostech, 
nevstupovat do křovin a bylinné    
vegetace, zejména na okraji lesa, 
na okraji vodních toků a listnatého 
mlází. Večer a ráno prohlídka   těla, 
případně odstranění klíšťat.

Stupeň 5 = nejvyšší riziko
Doporučení : Použití repelentu. 

Nevstupovat volně do listnatých 
a smíšených lesů, pohyb pouze po   
zpevněných cestách. Večer a ráno 
prohlídka těla, případně odstraně-
ní klíšťat.

UŽITEČNÉ: 
Předpověď aktivity klíštěte   

obecného na území ČR je aktuali-
zována každý čtvrtek  v období od 
března do  listopadu. Najdete ji na 
stránkách Českého hydrometeoro-
logického ústavu – 

www.chmi.cz/meteo/ok/
klistata.html

Klíšťata na Břeclavsku opět útočí

očkovanosti populace zaostáváme. 
Například v Rakousku se nechává 
očkovat téměř 80% obyvatel.

Čím si tento stav vysvětlujete?
Bohužel naši pacienti byli po léta 

zvyklí, že vše je zadarmo. Dosud 
není v povědomí, že prevence je na 
prvním místě. 

Dá se obecně říct, jestli se víc chy-
tají klíšťata na děti nebo dospělé?

Toto není pravidlem, záleží spíš na 
konkrétním jedinci.

Pokud najdeme přisáté klíště, ja-
kým způsobem ho máme odstranit?

Nesmíme zpanikařit a používat 
hrubé násilí. Doporučuji použít des-
infekci (např. jodovou tinkturu), klíš-
tě zakápneme a několik minut po-
čkáme. Dobrým pomocníkem je spe-
ciální pinzeta, která se dá zakoupit v 
lékárně. Její výhodou je, že se klíště 
dá uchopit až pod hlavičkou a ne-
hrozí tak nebezpečí průniku slin pa-
razita do rány, jak je tomu u běžných 
pinzet. Klíště uchopíme a kývavým 
pohybem vytáhneme. Šroubování po 
směru nebo proti směru hodinových 
ručiček nemá valný význam, protože 
sosáček nemá závit. Pokud se odstra-
nění klíštěte nedaří, je lepší navštívit 
odborníka.

Na co si dát při odstraňování klíš-
těte pozor?

Hlavně klíště nezatrhnout.

Stane se, že jsme nešikovní, svou 
roli sehraje nervozita a klíštěti hla-
vičku zatrhneme. Co dál?
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Čeští vědci objevili doposud nepo-
znaný mechanismus, jímž se klíšťata 
chrání před otravou železem, které 
přijímají ve velkém množství s na-
sátou krví. Výsledky jejich výzkumu 
by mohly v brzké době přinést účin-
nou vakcínu přímo proti klíšťatům. 
Na projektu spolupracovali vědci 
z Přírodovědecké fakulty Jihočeské 
univerzity, Biologického centra AV 
ČR a University of Arizona.

Klíšťata se při nasávání krve 
(dokáží nasát až stonásobek své 
původní váhy) musejí  vypořádat s 
ohromným nadbytkem železa, kte-
rou krev obsahuje. Železo je sice v 
malé míře nezbytné pro každý živý 

organismus, v nadbytku je ale toxic-
ké a zabíjí. Klíšťata si proto vyvinula 
důmyslný systém hospodaření s 
železem. Vědci objevili dosud ne-
známou bílkovinu, kterou označili 
jako feritin 2. Ukázalo se, že nově 
objevená bílkovina hraje klíčovou 
roli při dopravě železa z trávicího 
traktu klíštěte do jiných částí těla. 
Klíšťata zbavená možnosti syntetizo-
vat feritin 2 nedokázala sát krev ani 
transportovat železo, špatně se vy-
víjela a při pokusu o přisátí hynula. 
Protilátky proti feritinu 2 by se proto 
mohly stát podkladem nové vakcíny 
proti klíšťatům. 

Převzato z www.inovace.cz

Na obzoru je nová revoluční vakcína 
proti klíšťatům

I tak m že vypadat 

Lymeská borelióza

Klešti!ky na 

vytahování klíš"at

Nedoporučuji další své-
pomocné odstraňování zbyt-
ků parazita. Je lépe  se opět 
obrátit na zdravotnický per-
sonál.

Máte nějaký zajímavý 
případ s klíštětem z praxe?

Lidé mívají klíšťata oprav-
du na nejrůznějších místech, 
jednou jsem měla pacienta, 
který měl klíště přisáté do-
konce v uchu na bubínku.

Děkuji za rozhovor a přeji 
málo pacientů se zatrženými 
hlavičkami.

   HaM
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Rodinné vinařství Pavla Bindera 
dosáhlo koncem března v italské 
Veroně impozantního úspěchu. Na 
prestižní vinařské soutěži Vinitaly 
2009, do níž bylo přihlášeno téměř 
4 000 vzorků vín z 32 zemí světa, 
získala kolekce vín tohoto vinaře 
zvláštní ocenění PREMIO SPECIALE 
VINITALY 2009. Tuto cenu udělila 
mezinárodní porota, složená ze 105 
světových vinařských odborníků, 
pouze dalším pěti vinařským fi rmám, 
a to ze Španělska, Francie, Brazílie, 
Německa a Itálie. Můžeme být tedy 
hrdí na to, že rakvická vína jsou v té 
nejlepší možné společnosti. 

Tento úspěch však není ojedinělý. 
Velké množství medailí a diplomů 
z prestižních světových výstav ve 
Španělsku, Anglii, Rakousku či Itá-
lii, získaných za letošního prvního 
půl roku, je jasným signálem, že nám 
v Rakvicích, na Moravě a v České re-
publice vyrostl další  výborný vinař, 
který dokáže svým vínem reprezen-
tovat.

Poslední novinkou je, že jeho 
Pálava byla vybrána do Bruselu na 
slavnostní  ukončení předsednictví 
České republiky v Radě Evropské 
unie.

V rozhovoru pro Rakvický zpravo-
daj jsme s Pavlem Binderem mluvili 
o všem možném, co s vínem jakkoliv 
souvisí.

Pavle, co se ti vybaví, když se řek-
ne víno?

Moře poctivé práce a teprve za ní 
kvalitní výrobek, který, když  chutná 
a lidé jsou spokojení, je  pro vinaře tou 
nejlepší odměnou.

Jaká byla tvoje cesta k profesi vi-
naře?

Po ukončení základní školy jsem 

chtěl původně jít studovat na veteri-
nární školu do Klobouk, protože mě 
hodně bavila práce se zvířaty. Udělal 
jsem přijímací zkoušky, jenže pak 
jsem se shodou okolností zúčastnil 
prohlídky vinařské školy ve Valticích. 
Škola na mě velmi zapůsobila. Ředitel 
nám líčil, jací z nás budou vinařští od-
borníci, jak budeme chodit celý život 
v bílém plášti a rozdělovat ostatním 
úkoly… V patnácti letech se mi to moc 
zalíbilo. To jsem ještě netušil, že realita 
bude úplně jiná… 

Které své vinné odrůdy si nejvíc 
ceníš?

Kdybych opravdu měl vybrat  
jednu, pak je to asi Ryzlink rýnský. 
Myslím, že víno z této odrůdy se mi 
taky nejvíc daří. Udělal jsem si vlastní 
výsadbu z oček, která jsem nasbíral 
z nejrůznějších viničních tratí doma 
i v zahraničí.  

Ty sis vlastně „vyšlechtil Bindrův  
ryňák“… (smích)

No vyšlechtil, to je hodně nadnese-
né, ale dá se říct, že jsem si ho tak nějak 
vychoval podle sebe. Mám teď tako-
vou kupáž  z ryzlinků vysazených na 
jednom místě – každý řádek odjinud. 
Vše mám zapsané, vím, odkud který 
řádek pochází. 

Takže víno pak děláš ze všech 
hroznů dohromady. A zkoušel jsi 
někdy udělat rýňák  zvlášť z každého 
řádku?

No to jsem si právě původně mys-
lel, že vyzkouším, ale bohužel jsem se  
k tomu ještě nedostal. Bylo by s tím to-
lik práce, že na to ve vinobraní nemám 
čas. Možná k tomu ale jednou dojde. 

Dívám se, že tvůj Ryzlink rýnský 
získal letos už pět medailí, z toho 
zlato na Valtických vinných trzích 
a stříbro na Concours Mondial ve 
Španělsku…

Z toho mám samozřejmě radost, ale 
často záleží taky trochu na štěstí….

Ty máš letos vůbec hodně úspě-
chů na světových výstavách, ať už ve 
Španělsku, Itálii, Anglii či soused-
ním Rakousku. To nevypadá jenom 
na štěstí. Kterého úspěchu si nejvíc 
ceníš?

Je toho letos opravdu dost, až mě 
samotného překvapilo, že z každé 
světové výstavy se mi vrátila nějaká 
medaile. Vážím si samozřejmě všech 
ocenění z prestižních výstav, kde je 
celý svět a množství vzorků se pohy-
buje třeba kolem pěti, šesti tisíc. O to 
je náročnější se na takové výstavě pro-
sadit. Největší radost mám z úspěchu 
na letošním ročníku soutěže VINITA-
LY  v italské Veroně, kde jsem získal 
zvláštní ocenění za jednu z šesti nej-
lepších kolekcí vín soutěže. Komplex-
ní úspěch je vždycky víc, než zisk jed-
notlivé medaile. Pro vinaře je to signál, 
že neumí pouze jedno víno, ale dokáže 
držet kvalitu ve všech vínech.

Jak naše moravská vína vnímají 
světové vinařské velmoci jako třeba 
Francie, Španělsko, Itálie…

Co se týče kvantity, tedy objemu 
našeho vyrobeného vína, tak z nás 
samozřejmě nikdo strach nemá. V po-
rovnání s milionem hektarů vinic ve 
Francii, Španělsku či Itálii jsme pouze 
kapkou v moři. Poslední roky se však 
moravská vína, převážně bílá, začala 
prosazovat na prestižních světových 
výstavách. Řekl bych, že ze začátku 
to pro vinařské velmoci bylo překva-
pením, ale v posledních pěti letech se 
do povědomí vinařských odborníků 
z těchto oblastí dostalo, že se u nás dě-
lají kvalitní bílá vína. Myslím, že je to 
pro naši zemi ohromná reklama.

V současné době je boom růžo-
vých vín. Co ty si myslíš o těchto 
vínech? Jak by měla chutnat a můžou 
vůbec naše růžová vína uspět ve svě-
tové konkurenci?

Uspět musíme stoprocentně, pro-
tože díky klimatickým podmínkám 
umíme udělat výborná růžová vína. 
To je zase naše výhoda oproti jižním 
státům. Podobné podmínky mají ještě 
Němci, Rakušáci a možná sever Fran-
cie. Jižní státy si musí víc hlídat poměr 
cukernatosti a kyselin a taky správnou 
teplotu hroznů při zpracování. Když 
se totiž zpracuje  přehřátý hrozen, je 
zde riziko rychlého nakvašení a rych-
lého puštění barvy, což může vést až 
k nastartování jablečno-mléčného kva-
šení. Věřím, že když si to nepokazíme, 
můžeme s tímto sortimentem prorazit. 
Ideální cukernatost červeného hroznu 

Dobrý vinař musí umět z vinohradu získat 
kvalitu, ne kvantitu
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k výrobě „růžovek“ je kolem 20 – 21 
stupňů, čehož v našich podmínkách 
můžeme dosáhnout. Není to tedy jen 
o módě, ale i o tom, jak  lze optimál-
ně zužitkovat naše červené hrozny, 
z nichž nikdy nevyrobíme tak kva-
litní červené víno jako jižanské státy. 

Velmi často se mi růžová vína zda-
jí dost kyselá. Odbouráváš při jejich 
výrobě jablečnou kyselinu? 

Jsem zastáncem toho, že odbou-
rávání této kyseliny u růžových vín 
není vhodné, protože díky ní je  víno 
svěží a ovocné. Navíc zachovává 
aroma vína, které je u růžových vín 
primární. Proto jsou taky růžová vína 
nejlepší mladá. Hned na přelomu 
roku je vhodné mladé růžové víno 
nalahvovat a uzavřít plastovou zát-
kou, aby se aroma co nejdéle udrželo.

Znamená to, že růžové víno se 
nedá archivovat?

Není k archivaci vhodné.

Neustálé zvyšování nákladů na 
pěstování hroznů a nízká výkupní 
cena hroznů vede k tomu, že zůstává 
stále více neobdělaných vinohradů. 
Co jsou vinařské fi rmy a společnosti 
schopny udělat pro to, aby se z vi-
ničních tratí nestala pustá, zarostlá 
divočina?

Proč je ale nízká výkupní cena hroz-
nů? Kolik vinohradníků hledí na to, 
jaký použili postřik, že vinici přetížili, 
že použili postřik týden před sběrem, 
že by měli udělat redukci hroznů, aby 
z hlavy nasbírali maximálně 2,5 kila? 
Jinak nelze docílit toho, aby hrozny 
měly požadovaný slad a byly dosta-
tečně kvalitní. A každý vinař, který 

se výrobou vína živí, potřebuje 
kvalitní hrozny. Pak je ochotný 
zaplatit třeba i 15, 20 korun za 
kilo. Lidé se ale musí naučit, 
že z vinohradu je třeba získat 
kvalitu, ne kvantitu.

Co se týká vinohradů ne-
chaných ladem - ze strany 
vinařských fi rem je zájem 
o koupi těchto pozemků, hlav-
ně v dobrých polohách. Jenže 
pokud zůstane ladem vinice 
o rozloze deseti arů a nerýsuje 
se možnost odkoupení sou-
sedních pozemků, aby  mohla 
vzniknout aspoň půlhektarová 
parcela, nemá taková koupě 
pro vinařskou fi rmu smysl. 

Teď trochu ekologie. Do 
jaké míry lze podle tebe omezit 
užívání chemických prostředků ve 
vinici?

Užívání chemie jde omezit hodně. 
Já mám druhý rok téměř veškeré svoje 
vinice v režimu bioochrany, kdy ne-
smím používat kromě čisté síry a mědi 
v omezených dávkách žádné jiné fun-
gicidy ani herbicidy, pouze povolené 
přípravky s předepsanou aplikací, kte-
rá je složitější v tom, že se musí postřik 
aplikovat nejlépe navečer a v noci, 
kdy se minimalizuje případný odpar 
postřiku a tím se zvyšuje jeho účin-
nost. Tyto přípravky fungují na prin-
cipu kontaktních postřiků, rostlina 
je neabsorbuje. Pokud přijde prudký 
déšť, víc jak 30 milimetrů, přípravek 
se smyje a musí se aplikovat znovu. 
Takže se stříká častěji. Když je vysoký 
tlak, tak i každých sedm, osm dnů.

A co když ti napadne vinohrad 
oidium?

Biorežim je hlavně o prevenci. Ta-

kové situaci musí umět vinař předejít. 
Pokud vím, že loni jsem měl v určité 
vinici problém s oidiem, následující 
rok musím ochranu vinice pojistit 
vhodným postřikem navíc. Pokud se 
však stane, že vinohrad kontaktními 
postřiky  vinař neohlídá, existují i v bi-
orežimu přípravky, které účinně houbu 
zlikvidují. Ty ji dokáží buď spálit, aniž 
by pronikly do rostliny, nebo houbu 
obalí a zabrání jí v dalším rozvoji. Za-
tím v bioochraně prakticky začínám, 
mám se toho ještě moc učit, protože 
biopřípravků stále přibývá. Mnoho 
z nich se navíc teprve zkouší.  Postřiky 
jsou sice otestované v laboratorních 
podmínkách, ale chybí praxe a poznat-
ky z aplikace v extrémních situacích . 

Jak se kontroluje, jestli užíváš 
pouze povolené postřiky?

Kontrola je velmi přísná. Inspektor 
z Kontroly ekologického zemědělství 
přijede i s mapkou vinic a už má 
vytipované určité oblasti. Na vinaři 
pak je, aby ho do lokality doprovodil.  
Z každého vinohradu pak kontrolor 
odebere vzorek listu a vzorek půdy 
hlavně v oblasti kmínku, jestli třeba 
vinař nepoužil herbicid. Pak se pro-
vede analýza vzorků. Pokud není 
něco v pořádku, následují sankce, při 
velkém problému odebrání certifi kátu 
a vrácení veškerých dotací.

Ve tvé nabídce vín žádné bio-víno 
nevidím….

První bio-víno může totiž vinař 
vyrobit až po třech letech zkušebního 
období. Pokud ovšem vše dobře do-
padne a kontrola nenajde žádný pro-
blém. To ale není můj případ, nedělám 
to pro dotace ani pro možnost výroby 
biovína, ale hlavně proto, abych se 
ujistil a sám sobě dokázal, že lze 
vypěstoval zdravý a vyzrálý hrozen 
i touto cestou, to znamená v souladu 
s přírodou.

Děkuji za rozhovor a přeji hodně 
úspěchů do dalšího vinaření. 

HaM

A nezůstalo jen u přání. Po uzá-
věrce červnového čísla RZ přišla až 
z Kanady skvělá zpráva. Pavel Binder 
získal na nejvýznamnější soutěži seve-
roamerického kontinentu v Québecu 1 
zlatou (Ryzlink rýnský) a dvě stříbrné 
(Pálava, Tramín červený) medaile. Stal 
se tak nejúspěšnějším vinařem tohoto 
mezinárodního klání. Gratulujeme!!! 
(Více v příštím čísle RZ)

Koncem března v italské Veroně  
hodnotilo 105 vinařských odborní-
ků celkem 3699 vín z 32 zemí celého 
světa. 

Obrovský úspěch  sklidilo Rodin-
né vinařství Pavla Bindera , které 
získalo zvláštní cenu soutěže „PRE-
MIO SPECIALE VINITALY 2009“  a 
zařadilo se tak mezi šest nejvýznam-
nějších fi rem tohoto vinařského klá-
ní. Pavel Binder navíc obdržel bron-
zovou medaili za Pálavu, výběr z 
hroznů 2008. Úspěch je o to cennější, 
že podle odborníků patří soutěž Vini-
taly mezi nejtěžší na světě, neboť me-
daile obdrží jen 3 % soutěžících vín
POZNÁMKA: Do letošního ročníku 
soutěže se přihlásilo 24 vinařských 
fi rem z Moravy s 66 vzorky. Česká 
republika získala celkem 5 ze 112 
medailí. Z 22 vypsaných kategorií 
je vždy jen jedna velká zlatá, jedna 

zlatá, jedna stříbrná a jedna bronzová 
medaile.

 

Tato mezinárodní soutěž, která 
nese jméno belgické metropole, 
hostuje i v jiných městech světa, 
neboť od roku 1995, kdy se konala 
v Bruselu poprvé, se stala jednou 
z nejprestižnějších světových soutě-
ží vín. Letos proběhla koncem dubna 
ve španělské Valencii.

Do letošního ročníku bylo při-
hlášeno celkem 5 992 vzorků vín 
z 58 zemí celého světa. A moravští 
vinaři sklízejí opět úspěchy! Ze 
76 vzorků, jimiž republiku repre-
zentovali, přivezli 8 zlatých a 10 
stříbrných medailí. Mezi oceně-

nými byla i vína z Vinselektu 
Miloše Michlovského a Rodin-
ného vinařství Pavla Bindera.

Přehled rakvických 
oceněních vín:

Vinselekt Michlovský, a.s. 
- Aurelius, výběr z bobulí; 2000 
- ZLATÁ MEDAILE 
Vinselekt Michlovský, a.s. 
- Pinot noir, výběr z hroznů; 2005 
– STŘÍBRNÁ MEDAILE
 Binder Pavel 
- Ryzlink rýnský, pozdní sběr; 2008 
– STŘÍBRNÁ MEDAILE

A jak komentoval průběh letošního 
ročníku soutěže inženýr Pavel Krška, 
ředitel Národního vinařského cent-
ra, který se hodnocení sám účastnil?
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V letošním ročníku bylo registrováno ko-
lem 6 tisíc vzorků vín z 58 zemí světa

Ve španělském Valladolidu 
skončilo 4. dubna další ze světo-
vých klání vinařů Premios Zarcillo 
2009. 

Během čtyř degustačních dnů 
porotci ohodnotili 3099 vín z 23 
zemí. Moravská vína opět potvrdila 
svou vynikající prestiž, neboť na 
Moravu putuje 25 medailí, z toho 
tři do Rakvic.

Sauvignon Vinum Palavien-
se 2005 - Vinselekt Michlovský, 
Rakvice  (Zarcillo de Oro  - zlatá 
medaile)

Pálava 2008 - Bronislav Vajbar, 
Rakvice  (Zarcillo de Plata – stříbr-
ná medaile)

Děvín 2008 - Pavel Binder, Rak-
vice (Zarcillo de Plata -  stříbrná 
medaile)

Rakvičtí vinaři 
zabodovali 

ve Španělsku
na Premios Zarcillo 

2009

VINITALY VERONA 2009
Úspěch Rodinného vinařství Pavla Bindera

„Zajímavostí letošního ročníku je, 
že se prosadily vedle Sauvignonů a 
Tramínů červených ryze moravské 
odrůdy, a to Muškát moravský, Pála-
va a Cabernet Moravia,“ komentuje 
úspěch vinařů Marek Babisz, hlavní 
sommelier Národního vinařského centra. 

Cocours Mondial de Bruxelles 
– letos ve španělské Valencii

Mezi třemi stovkami sommeliérů, enologů 
a dalších odborníků byl i ředitel Národní-
ho vinařského centra Pavel Krška

„Concours Mondial je jedna z nej-
větších a nejvýznamnějších soutěží 
vín ve světě. Má velký mediální do-
pad, v komisi je vedle enologů, ob-
chodníků s vínem a sommelierů i vel-
ké zastoupení vinařských žurnalistů. 
Já jsem měl štěstí na předsedu komise 
pana Chua Liat Khiang Johna ze Singa-
puru, který vínu velmi rozuměl a vedl 
komisi opravdu profesionálně. Hod-
notilo se klasickým stobodovým sys-
témem s diskusí zejména u sporných 
vzorků. Sám jsem naše vína v komisi 
neměl, ale kolegové z jiných komisí se 
o nich zmiňovali velmi pochvalně.“                       

Celkem 950 vín dodali vinaři letos 
do Valtic, a tak odborné komise již 
od úterý 14. dubna hodnotily vína 
v degustačním sále Národního vi-
nařského centra. Při degustaci, která 
trvala až do čtvrtečního odpoledne, 
se vystřídalo více než 120 vybraných 
degustátorů.

O titul Champion  42. Valtických 
vinných trhů 2009 se podělily spo-
lečnosti Moravíno Valtice (bílé víno - 
Tramín červený, výběr z hroznů 2008) 
a Patria Kobylí (červené víno -Ruland-
ské modré, výběr z hroznů 2007).

Pro Rakvičany však máme přízni-
vou zprávu. Kromě odborných komisí 
zasedá v užším výběru na Championa 
VVT také „laická komise“, která ten-
tokrát vybrala pro POHÁR PROFE-
SORA VILÉMA KRAUSE  za nejvýše 
oceněné víno odbornou veřejností 
– Sauvignon, p.s., r. 2008 ze společ-
nosti RÉVA Rakvice. 

Navíc rakvičtí vinaři získali cel-
kem 21 medalí (4 zlaté, 5 stříbrných a 
12 bronzových) a 20 diplomů. A jak si 
je mezi sebou rozdělili?

RAVIS - vinné sklepy Rakvice, s.r.o. 
+ Réva Rakvice, s.r.o.
1 zlatá medaile - Chardonnay  (kabi-
net)
6 bronzových medailí - Modrý Por-
tugal, Pálava (PS), Rulandské bílé 
(ledové víno), Sauvignon (PS),  Modrý 
Portugal (PS), Veltlínské červené rané
8 diplomů
Vinselekt Michlovský, a.s
1 stříbrná medaile - Pálava (PS)
2 bronzové medaile - Semilon (mor. 
zem. víno), Pálava (PS)
6 diplomů

Rakvičtí vinaři si ze 42. ročníku 
Valtických vinných trhů odvezli 21 medailí
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Puklický Pavel
1 bronzová medaile - Muškát morav-
ský (kabinet)
1 diplom
Veselý Miloš, Ing., CSc.
1 diplom 

A jedna kuriozita z letošních vinných trhů. Valtice se zapsaly do Guinessovy 
knihy rekordů. Vínem si tam totiž současně připilo 532 lidí. Účastníci vypili 
při přípitku 60 lahví růžové valtické Gracie a trvalo asi půl hodiny, než bylo 
všem zájemcům víno do sklenic nalito.

Degustace VVT 2009 - členové superkomise (uprostřed doc. Ing. Miloš Michlovský, DrSc.)

Rodinné vinařství Pavel Binder
1 zlatá medaile - Ryzlink rýnský (PS)
2 stříbrné medaile - Veltlínské zelené + 
Sauvignon (kabinet), Děvín (PS)
Víno Rakvice, s.r.o.
1 zlatá medaile - Hibernal (PS)
1 stříbrná medaile – Aurelius (PS)
1 bronzová medaile - Malverina (PS)   
Vajbar Bronislav
1 zlatá medaile - Pálava (PS)
1 bronzová medaile - Cabernet Mora-
via (PS) 
1 diplom
Nečas, Průdek - sdružení vinařů
1 stříbrná medaile - Chardonnay (PS)
1 bronzová medaile - Rulandské mod-
ré (PS)
3 diplomy

POKROK?  ANO  –  PO  KROKU,  PO  KROKU….                  Gabriel Laub16

Dětské hřiště v Nové ulici má konečně svůj skatepark, na nějž netrpělivě čekali všichni příznivci tohoto adrenalino-
vého sportu! Takže skejťáci, vytáhněte svoje prkna, nasaďte helmy, chrániče, namažte ložiska a šup na rampy! A ať už 
vás nevidíme na silnici!

Nová U-rampa na dětském hřišti Před dokončením je také oplocení dětského hřiště

V Polní ulici bylo  dokončeno rozší-
ření vozovky a položen nový asfal-
tový koberec. 

Pod viniční tratí Koziperky byly 
dobudovány sjezdy z polní cesty na 
silnici Rakvice – Přítluky. 

Šutrák, ze kterého se v poslední době stalo pěk-
né přírodní koupaliště, se dočká obnovy. Svým 
návštěvníkům nabídne pláž v letní sezóně nový 
plavený písek z Dyje.

Ve dvoře sokolovny  byla položena 
zámková dlažba (na hody to tam pře-
ce musíme mít hezké!) a zakoupily se 
nové stoly a lavice. Takže Rakvičané, 
těšte se pod „máju“ na zbrusu nové 
posezení.

Pokračuje plánovaná rekonstrukce sportovní haly. Okna 
jsou už dnes minulostí a západní stěnu budovy zdobí nová 
fasáda.



BÍLÉ  VÍNO

Veltlínské červené rané – Michal Čapka 
Veltlínské zelené - Josef Herzán a Alice Grycová
Ryzlink vlašský - Rostislav Straka ml.  
Neuburské – Klement Peš
Müller Thurgau – Vlastimil Straka (č. p. 663)
Muškát moravský – Pavel Binder
Sylvánské zelené – Iva Studýnková
Irsay Olivek - Pavel Puklický
Aurelius – Víno Rakvice 
Ryzlink rýnský – Pavel Binder
Rulandské bílé – Pavel Binder
Rulandské šedé - Rostislav Straka ml. 
Chardonnay – Víno Rakvice
Sauvignon – Pavel Binder a Bronislav Vajbar
Pálava – Pavel Binder
Tramín červený – Radek Pluháček
Hibernal – Víno Rakvice
Malverina – Víno Rakvice
Děvín – Pavel Binder

KATEGORIE  ROSÉ

Rulandské modré – Nečas, Průdek 
(sdružení vinařů)
Zweigeltrebe – Bronislav Vajbar

ČERVENÉ  VÍNO

Modrý portugal - Víno Rakvice 
Svatovavřinecké – Rostislav Straka ml.
Frankovka – Pavel Lukeš ml.
Zweigeltrebe – Nečasová Jindřiška 
              a Čapka Michal 
André – Rostislav Straka a Víno Rakvice
Cabernet Moravia – Vladimír Šabata
Rulandské modré – Rostislav Straka ml.
Blauburger – Jiří Lizna
Dornfelder – Robert Kamenský 
Cabernet Sauvignon – Jindřiška Nečasová
Merlot – Bronislav Vajbar
Laurot – Lubomír Skrýval
Neronet – Petr Studýnka
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Neděle velikonoční se v Rakvicích nesla ve znamení tradiční výstavy vín. 
Vinaři z Rakvic i blízkého okolí postoupili do soutěže 415 nejlepších vzorků 
ze svých sklepů.

Šampion výstavy: Ryzlink vlašský - Františka Švirga (Lanžhot)  
Nejvýše hodnocené červené víno: Blauburger - Miroslav Příborský (Moravský Žižkov)

Nejlepší kolekce vín:

1. místo   Pavel Binder – rodinné vinařství     16 vzorků (průměrné hodnocení 85,06 bodů)
2. místo   Víno Rakvice Oldř. Michlovského      8 vzorků  (průměrné hodnocení 84,75 bodů)
3. místo   Rostislav Straka ml.       9 vzorků  (průměrné hodnocení 83,88 bodů)

A ke komu si můžete v Rakvicích zajít 
na nejlepší vzorky jednotlivých odrůd? 

Z celé dědiny má nejlepší:

KULTURNÍ AKCE Za vínem do Rakvic – otevřené sklepy (25. 4. 2009)18

19KULTURNÍ AKCE Za vínem do Rakvic – otevřené sklepy (25. 4. 2009) 20 KULTURNÍ AKCE    Na tú našu notečku (3. 5. 2009) 

3. května proběhla v rakvické 
sokolovně již po dvanácté soutěž 
dětských zpěváků hanáckého Slo-
vácka Na tú našu notečku, kterou 
každoročně pořádá ZŠ a MŠ Rakvice. 
Tentokrát soutěžilo 40 dětí z Bořetic, 
Moravského Žižkova, Přítluk, Rak-
vic, Šakvic, Uherčic, Velkých  Bílo-
vic,Velkých Pavlovic a Zaječí.

 Výkon zpěváků hodnotila porota 

ve složení: Martin Čech - učitel ZUŠ 
Velké Pavlovice a primáš cimbálové 
muziky Lália (předseda poroty), Ja-
roslav Vysloužil – ředitel ZŠ a MŠ 
Rakvice, Hana Bílková – zpěvačka 
dechové hudby Túfaranka, Radek 
Pluháček – zpěvák dechové hudby 
Dolanka a Stanislav Ludvík – starosta 
obce Přítluky. O hudební doprovod se 
postarala Cimbálová muzika souro-

zenců Osičkových z Velkých Bílovic.
 Za sponzorské dary, bez nichž by 

se soutěž konat nemohla, a  za po-
moc při přípravě děkujeme: Zepru 
Přítluky, Obecnímu úřadu Rakvice, 
Mikru Trading, a.s, ZD Rakvice a 
paní Františce Vavříkové. Dík patří 
samozřejmě i všem zaměstnancům 
školy, kteří se na přípravě soutěže a 
jejím zdárném průběhu podíleli.

Pořadí vítězů XII. ročníku soutěže Na tú našu notečku

I. kategorie (MŠ, 1. a 2. tř.)
1.  místo  Štěpán Sigmund (Uherčice) 
2.  místo  Karolína Polominiová (Šakvice) 
3.  místo  Tomáš Harvánek (Moravský Žižkov)
3. místo  Beáta Bláhová (Velké Pavlovice)
Cena poroty:  Lubomír Eliáš (Šakvice) 
 Sebastian Herůfek (Zaječí)

Beáta Bláhová z 
Velkých Pavlovic

Dva nejmladší soutěžící Lubomír Eliáš a Sebastian Herůfek chodí ještě 
do mateřské školy. Získali cenu poroty.

Rakvice poprvé reprezentovaly Viktorie Novotná 
a Valerie Juřičková. A zpívaly moc hezky! 

 Část soutěžících I. kategorie

CM sourozenců Osičkových – porada
Karolína Polominiová ze Šakvic  Tomáš Harvánek 

z Moravského Žižkova

Štěpán Sigmund z Uherči
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II. kategorie (3. a 4. třída)

1. místo Lucie Albrechtová (Šakvice)
2. místo Jakub Malhocký (Velké Pavlovice) 
3. místo Veronika Poláchová ( Rakvice)

Jakub Malhocký z Velkých Pavlovic

Lucie Albrechtová ze Šakvic Veronika Poláchová z Rakvic

Zdeněk Kos ze Šakvic

Zuzana Osičková ze Šakvic

Lucie Bravencová z Rakvic

Denisa Laziová ze Šakvic

Barbora Grůzová z Pavlovic

3. místo v kategorii duo si vyzpívaly Lucie 
Bravencová z Rakvic a Naďa Pohanková z 
Přítluk 

Aneta Líčeníková a Eliška Vomáčková

III. kategorie (5. a 6. třída)
1. místo Zdeněk Kos (Šakvice)
2. místo Lucie Bravencová ( Rakvice) 
2.  místo Denisa Laziová ( Šakvice)
3. místo Zuzana Osičková (Šakvice)

KULTURNÍ AKCE    Na tú našu notečku (3. 5. 2009)

V. kategorie (duo)
1. místo Barbora Grůzová a Lýdie Procingerová (Velké Pavlovice)
2. místo Jana Kurcová a Aneta Líčeníková (Šakvice)
3. místo Naďa Pohanková a Lucie Bravencová (Rakvice)
3. místo Anežka Kurialová a Radka Kovaříková (Moravský Žižkov)

IV. kategorie (7. – 9- třída) 
1. místo Aneta Líčeníková (Šakvice) 
2. místo Eliška Vomáčková (Velké Pavlovice)
3. místo Barbora Grůzová (Velké Pavlovice)

Ze školy22 KULTURNÍ AKCE      

1. stárek a stárka 
Lukáš Průdek a Marie Lukešová

2. stárek a stárka 
Ladislav Baloun a Iva Grycová

Ondřej Lukeš a Kateřina Blažková

Karel Blažek a Veronika Krásná
Martin Kabriel 
a Dominika Skrývalová

Václav Horáček 
a Iva Blažková

Dušan Havelka 
a Karolína Skrývalová

Jiří Bartoš a Lucie Střelcová

Dominik Vajbar 
a Blanka Makuchová Miloš Šikula a Kateřina Látalová

21KULTURNÍ AKCE      23

Sklepníci:

Roman Krůza

Libor Rampáček

Pavel Smutný

Petr Studýnka

Marcel Stejskal

Tomáš Průdek a Jitka Tesaříková

Lukáš Tesařík a Michaela Krásná

Tomáš Měřínský a Dominika Matějková

Lukáš Doležal a Zuzana Střelcová

16.    Tomáš Suský a Veronika Grycová

Jan Bílek a Aneta Jedličková

Tomáš Haman a Kateřina Horáčková

Václav Gabriel a Martina Lískovcová

Václav Suchyňa a Eva Horáčková

KULTURNÍ AKCE      24

Rakvičtí stárci a chasa Vás srdečně zvou na tradiční

HODY
27., 28. a 29. 

června
a

HODKY
4. července

PRŮVODY:
SOBOTA 27. 6. – vychází se v 18:00 hod. od restaurace U Raka, ulicí Dolní

přes Náměstí do sokolovny
NEDĚLE 28. 6. –  vychází se ve 14:00 hod. od prvního stárka z Družstevní ulice,

průvod pokračuje do ulice Svislé k první stárce, Zahradní ulicí
k panu starostovi a přes Náměstí do sokolovny

PONDĚLÍ  29. 6. – vychází se v 16:00 hod. od druhého stárka na Náměstí,
průvod pokračuje do sokolovny

Všechny tři dny hraje dechová hudba Zlaťulka

V neděli 28. 6. se v kostele sv. Jana Křtitele koná v 9.30 mše svatá.

PRŮVODY HODKY:
SOBOTA 4. 7. – vychází se v 16:00 od druhé stárky z Václavské ulice,

průvod pokračuje ulicí Novou, U Hřiště, Dolní a přes Náměstí do sokolovny

Hraje dechová hudba Skaličané

Přijďte si s námi zatancovat, zazpívat a zavdat dobrého vínka!
Pod májú se na Vás těší stárci a chasa.

Rádi uvítáme ochotné po mocníky, 
kteří nám ve čtvrtek 25. června pomohou se stavěním máje.



    Dechová hudba Túfaranka  a OÚ v Rakvicích 

     zvou všechny p íznivce dechovky 

   v sobotu 11. ervence v 16:00 hodin

             na 

  do dvora rakvické sokolovny. 

Ú inkují: Túfaranka

                     St íbr anka

Borši anka

                     Vacenovjáci

ERVEN

 27.- 29. ervna  Hody  sokolovna  Stárci a chasa 

ERVENEC

 4. ervence  Hodky  sokolovna  Stárci a chasa 

 11. ervence  Túfarankafest  sokolovna  Obec Rakvice, DH Túfaranka 

 11. ervence  Fotbalový turnaj starých pán   h išt   Stará garda 

 25. ervence  Myslivecká noc  sokolovna  Myslivci 

 SRPEN

 28.srpna  Koncert skupiny Turbo  sokolovna  Obec Rakvice 

 29.srpna  Mezinárodní fotbalový turnaj veterán   h išt   Obec Rakvice, stará garda 

Obec Rakvice zve na výstavu                                                   Otev eno:
                v dob  konání hod :

SO 27.6. – 15.00 –  19.00 
                          NE 28.6. – 14.00 -   19.00

        autorek       PO 29.6. – 15.00 –  19.00
  Marie Žilové a Evy Jurmanové z Nového Veselí       SO  4.7. –   15.00 – 19.00

                                                                                v dob  Túfarankafestu:

Výstava potrvá    SO  11.7. –   12.00 – 14.00

od  21. ervna do 12. ervence 2009.           NE  12.7. –   12.00 – 14.00           
jiné dny po domluv :

Vstupné dobrovolné.        tel: 606 443 903 
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 Život na Slovácku je odedávna provázen zpěvem a lidovou muzikou. 
Také u nás, v  Rakvicích, se zpívá a vždycky zpívalo - „pod májú“, ve 
vinohradě, při pohárku… „Dědinú se nesú písničky“  ať už našeho 
regionu, či ty nejpěknější od „súsedú“.  

Tyto melodie patří k našemu kraji stejně neodmyslitelně jako 
dobré víno, a tak jsme přesvědčeni, že by  měly být uchovány 
i pro další generace. Několik z těch, které máme rádi, jsme 
nahráli na CD. Dali jsme mu název podle první písně – Ej, 
Rakvice, Rakvice. A protože bychom si přáli, aby  naši obec 
důstojně reprezentovalo, je součástí obalu propagační kní-
žečka s fotografi emi a povídáním  o Rakvicích.

Snad si námi vybrané písničky najdou ve vašem srdci 
místo. 

Hrají a zpívají:
Cimbálová muzika sourozenců Osičkových z Velkých 

Bílovic
Rakvičané: Hana Matějková, Renata Jedličková, Radek 

Pluháček 
Naši přátelé: Jarmila Hubačková (Dolní Bojanovice - spolupráce 

při nahrávkách s Jožkou Černým) a Jaroslav Tesák (Kobylí – spoluprá-
ce při nahrávkách se sourozenci Baťkovými a BROLNEM)

Ej, Rakvice, Rakvice

Obrovský dík patří všem, jejichž přispěním a vstřícným přístupem mohlo toto CD vzniknout. 
Děkujeme: Obci Rakvice, Antonínu Strakovi a Jiřímu Robošovi (Robomont Přítluky), Oldřichu Michlovskému 

(Víno Rakvice), Pavlu Binderovi (Vinařství Binder), doc. Ing. Miloši Michlovskému, DrSc. (Vinselekt Michlovský), 
Zdeňku Škarkovi, Broňku Malinkovi, Staňce a Božkovi Pohlovým, Radovanu a Lence Foukalovým, Zdeňku Hochma-
novi a inženýru Schäfferovi.

Ej, Rakvice, Rakvice

1. Ej, Rakvice, Rakvice, 2. Nosíval sem voničku     
 ty rakvický lúky,  v húseňáku s pérkem,        
 co sem se vás nakosil,  dycky sem si zazpíval,      
 milej kvítí nanosil,  dyž sem milú vodíval,       
 ej, od tej boží muky.  ej, hore Koziperkem.

 3. Šohaj švarný zvečera,                    
  dobrú  noc ně dává,                         
  a dyž vyjde hvězdička,                          
  až do noci ztichúčka
  ej, pod okénkem  stává.

Tyto a dalších 50  fotografi í  naleznete 
v propagační brožuře, která je součástí obalu CD.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 27

Do života jsme přivítali 
tyto občánky:

Jubilanti:
50 let
Oldřiška Liznová

80 let
Anežka Roháčová
Marie Průdková

82 let 
Marta Průdková
Věroslav Křivánek

88 let
Marie Malinková
  
Všem blahopřejeme.

Anna Jurášová

Tobiáš Matějka

Štěpán Krůza

Sňatek uzavřeli:
Simona Hornáčková a Jan Hurtík

Na školní léta v obřadní síni
zavzpomínal ročník 1949

SPOLKY V OBCI28

21. března se taneční 
soubor BABY SIMONI  
zúčastnil soutěžní 
přehlídky Festival ta-
nečního mládí v Brně. 
Na parketu se proti 
sobě utkaly taneční 
školy, ZUŠ a špičky ta-
neční scény, které sem 
přijely z Jihomorav-
ského kraje, Zlínského 

ÚSPĚCH BABY SIMONŮ

Už podruhé jsme přilétly na náš 
roční sraz. Stejně jako loni nám hned 
v úvodu sletu začalo pršet:-(  Tento-
krát nám to ovšem naše věštící koule 
předpověděla dopředu a my jsme se 
na déšť připravily:) a přichystaly si 
útočiště v s(k)ále. 

Každá příchozí čarodějnice ob-
držela záznamový blok, do kterého 
se zapisovalo úspěšné absolvování 
zkouškových disciplín - ach ta admi-
nistrativa! 

Po splnění zkoušek jsme získaly 

nový mezinárodní čarodějnický 
průkaz, načež se naše nově nabyté 
síly spojily a odehnaly jsme dešťové 
mraky. Konečně jsme mohly přeletět 
na dvůr, kde jsme si chtěly zaplnit 
hladová bříška. Bohužel pavouci, 
švábi a jiné dobrůtky nám utekli ze 
spíže, musely jsme se tedy spokojit se 
špekáčkem a rohlíkem:-)

Jakmile zapadlo slunce, 
odlétly malé čarodějnice 
spát a vystřídaly je světem 
protřelé starší kolegyně. 

Ty to v doupěti pořádně rozjely, 
až se sokolovna otřásala. Bohužel, 
jedna čarodějnice domů nedoletěla. 
Nikdo neví, kdo to byl, zbyla po ní 
jen fotka s ostatními kolegyněmi. 
Za svaz čarodějnic děkuji za po-
moc při zorganizování srazu klubu 
YMCA a OÚ Rakvice

Verča

II. ročník sletu čarodějnic 

kraje a kraje Vysočina. 
BABY SIMONI se 
umístili  na krásném  
4. místě v dětské ka-
tegorii v plesových 
formací s choreografi í 
„Co nás naučily naše 
maminky“.  

Gratulujeme!
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Od 11. do 14. května proběhlo v Beskydech soustředění 
mažoretek. V Horní Bečvě – Bečici  prožilo 20 děvčat 1. 
– 8. třídy čtyři dny plné pochodování, tance a zpěvu. 

V rámci odpočinku a také zpestření pobytu navštívily 
mažoretky skanzen v Rožnově pod Radhoštěm.

Renata Jedličková a Radka Vysloužilová

Soustředění mažoretek

Na sobotu 2. května jsme si naplánovali dobrodružnou cestu. 
Naše výprava začala brzy ráno, již v 8  jsme vyjížděli vláčkem směr 
Blansko. Odtud jsme se vydali pěší túrou do Adamova. 

V lese jsme absolvovali zkoušku důvěry - chůzi v neznámém 
prostředí se zavázanýma očima.  Spoléhat se jen na kamaráda, kte-
rý nás vede, už o důvěře svědčí, ne? A brodit se přes potok je  zase 
známkou odvahy. 

Cestou jsme objevili Čertův hrádek, ze kterého už ale bohužel 
zůstalo jenom pár kamenů. To 
více se nám líbila další zřícenina 
s názvem Nový hrad. Podívali 
jsme se zde do věže se zbrojnicí, 
děly a zazvonili si na zvon, kte-
rý se rozezněl do kraje. 

Cestou zpět jsme z vláčku 
zamávali Rakvicím a jeli si vy-
stoupit do Podivína. Přece jen 
- za jízdy se nevystupuje! My, 
Ráčci, nejsme ale žádné máčky, 
takže po celodenním výletě 
jsme ještě zvládli  pěší cestu z 
Podivína domů.

Verča, Danča a děti z Ráčku

Dobrodružná výprava Ráčku
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V neděli 10. května vystoupily 
děti ze základní i mateřské školy 
na Dni matek. Slavnostní odpoledne 
zahájily mažoretky, během programu 
zatancovali maminkám také Vrabčáci 
z country kroužku. A že to na dvoře 
sokolovny vzali pěkně od podlahy!

V rámci oslav Dne Země děti 
z 1. stupně ZŠ prožily „Barevný 
týden“.

 Začaly 22. dubna, který byl 
dnem modrým. Následoval den 
žlutý, zelený a červený. V hodi-
nách výtvarné výchovy vytvořily 
výrobky z tříděného odpadu: 
housenku z krabiček, duhu z PET 
lahví, papírovou květinu a malo-
vaná zvířátka. Barevný týden pak 
ukončily úklidem Rakvic. Třídy si 
rozdělily místa v obci, která očis-
tily od odpadků.

Děti si touto akcí připomněly, 
že naše Země není odpadkový 
koš, ale místo, kde všichni chce-
me spokojeně žít.

Učitelky 1. st. ZŠ 

Den matek

Den Země 

Zimo, zimo, táhni pryč,
nebo na tě vezmu bič,
odtáhnu tě za pačesy,

za ty hory, za ty lesy…

A tak jsme ji zahnali. 
Spálili jsme Mařenu 

a ještě jsme jí všichni zazpívali.

Žluté úterý 
u rybníka 

Modré pondělí, Škaredá stře-
da, Zelený čtvrtek, Velký pátek 
– to už známe.

Ještě nám chybí Žluté úterý. 
V sluníčkové barvě trik 

- všichni byli šik! Vynášení Mařeny
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Dopravní 
výchova 

Duben je takový zvláštní měsíc. 
Nejen že v něm vylézají hadi a štíři, 
ale na našich silnicích se po zimě 
opět začínají prohánět motorky, 
hemžit nejrůznější roztodivné stro-
je a mezi tím vším vesele dovádějí 
pozorné i nepozorné děti. A tak je 
duben po řadu let, tak jako třeba 
březen - měsíc knihy, vyhlašován 
měsícem bezpečnosti silničního 
provozu.

 Žákům  1.– 3. třídy byly opět 
připomenuty povinnosti v oblasti 
bezpečnosti, zopakovali si doprav-
ní značky, důležitá telefonní čísla, 
správné vybavení kola…

Instruktorky z lednické autoško-
ly a policisté připravili pro žáky 
zajímavý program. 

Malý poeta
Dne 6. května v  1. třídě naší ZŠ 

proběhla recitační soutěž Malý 
poeta. S básničkami o mamince 
vystoupilo celkem 24 dětí. Na 
výkony recitátorů dohlížela poro-
ta – všechny učitelky 1. stupně a 
paní M. Blažková – kulturní pra-
covnice Obce Rakvice. Přednes 
vítězů zazněl 10. 5. 2009 na dvoře 
sokolovny při oslavě Dne matek.

Výsledky soutěže:

Pořadí v kategorii 1.- 2.tř.
1.místo: Adam Kubíček (2.tř.)
2.místo: Dominik Bednařík (2.tř.)
3.místo: Viktorie Novotná (1.tř.)
 
Pořadí v kategorii 3.- 4.tř.
1.místo: Zapletalová Kristýna (4.tř.)
2.místo: Uhrová Kristýna (3.tř.)
3.místo: Štěrbová Natálie (3.tř.)

Velikonoční dílničky 
na 1. stupni

 V úterý 7. dubna se na 1.stupni 
ZŠ konala akce nazvaná Velikonoč-
ní dílničky. Sešly se zde děti, aby 
si vyrobily papírovou pomlázku, 
kačenku a velikonoční vajíčko 
zdobené voskem. Do květináčů, 

ozdobených ubrouskovou technikou, 
naaranžovaly své výtvory. Pomáhali 
také rodiče. 

Dvouhodinové akce se zúčastnilo 
43 dětí a my, učitelky 1. stupně, se těší-
me na další tvořivé setkání. 



Jarní posezení 
s písničkou 

Žluťásci a modrásci pozdravili své 
maminky povídáním o jaru, recitací 
a hrou na fl étničky. Růžičky zahrály 
pohádku O koťátku.

Plavecký výcvik - jaro 2009
Každý školní rok se žáci 2. a 3. třídy základní školy účastní plaveckého výcvi-

ku v břeclavské plavecké škole Delfín. Děti zde absolvují 10 lekcí. Devět z nich 
slouží k výuce různých stylů plavání a v té poslední děti mohou vyzkoušet 
vše, čemu se naučily. Na začátku se mnozí z nich vody bojí nebo neumí pla-
vat.  Dnes už je vše jinak, žáci 2. třídy se už nyní těší na další plavecký výcvik 
v příštím školním roce. 

 Z. Skřivánková, D. Lacinová – učitelky ZŠ      
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Od loňského roku  patří mezi hrá-
če hokejového týmu mladších žáků 
Komety Brno také třináctiletý Vojtěch 
Obhlídal. V sezóně jezdí 4x týdně do 
Brna na tréninky a pak ho čekají ještě 
zápasy. Je tedy jasné, že skloubit ho-
kejový rozvrh s tím školním je velmi 
náročné, proto má Vojta na Základní 
škole v Rakvicích vypracovaný indi-
viduální vzdělávací plán.

Letos se svými spoluhráči vybo-
joval 3. místo v žákovské lize, což je 
velkým úspěchem, neboť žákovskou 
ligu hraje 60 nejlepších mužstev z celé 
České republiky.           

Vojta začal s hokejem před 5 lety 
v HC Břeclav pod vedením trenérů 
Ščurka, Roupce, Bartála a Miklíka. Ve 
4. a 5. třídě obsadil 1. a 2. místo v kraj-
ském přeboru a pak přišla nabídka od 

Miloše Náprstka, který trénuje Ko-
metu. A tak přestoupil Vojta do Brna, 
kde se mu letos velmi dařilo, o čemž 
svědčí i to, že hrál celou sezónu v prv-
ní obranné dvojici. Na turnaji Hockey 
cup v Uherském Brodu se dokonce 
stal nejlepším hráčem utkání.

Vojtovi přejeme do dalších hoke-
jových klání hodně sil a úspěchů.

Budoucnost patří těm, kdo věří svým krásným snům…               Roosevelt

Rakvická posila Komety Brno
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Naše hody
složili žáci 4. třídy

Konec června. 
Pro školáky potěšení,

v ruce drží vysvědčení. 

Těší se na hody,
je to prostě príma,

kolotoče přijely,
známka děti nezajímá.

Kroje, průvod, písničky,
pro rakvické lidičky.

A dětem se hlavy točí
na labutím kolotoči.

Povídání 
o pejskovi a kočičce

Viktorie Novotná (1. tř.) Luboš Peš (1. tř.)

Klárka Bednaříková (6 let)

Olinka Líznarová (6 let)

Mirek Zelinka (6 le t) 

Lucie Strýčková (6. tř.)

Tomáš Moudrý (1. tř.) 

Veronika Polá-
chová (3. tř.)

Lubomír Peš (1. tř.)

Juřena Libor (3. tř.)
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Jsem ročník 1954, je mi tedy teprve 
55 let, ale za tu dobu se Rakvice ve-
lice rozrostly. Pamatuji, jak vznikaly 
a stavěly se ulice Polní, Václavská, 
Obchodní, Na Kopcech, Družstevní a 
U Hřiště. Úplně změnily tvář humna 
- ulice Svislá a Zahradní byly dříve 
samá stodola. Dnes, když bychom 
chtěli v Rakvicích najít stodolu, asi 
bychom se hodně nachodili. 

Kdysi se ulicím v Rakvicích říkalo 
úplně jinak. Svislou nepojmenoval ni-
kdo jinak než Humna, Vinařská byla 
Vdovská a parcelám, kde dneska stojí 
ulice Družstevní, se říkalo Zelnice.

Za poslední roky nám ta obec nějak 
zkrásněla, lidé staví a udržují domy, 
ale i Obecní úřad Rakvice hodně 
udělal. Zmizely sloupy, jsou vybu-
dovány chodníky a mezi chodníky a 
vozovkou jsou vystavěna parkoviště. 
Nové osvětlení, efektivně vypracova-
né. Upravená veřejná prostranství a 
předzahrádky před domy. Vysazené 
nové stromořadí, vybudovaný nový 
sportovní komplex, přírodní koupa-
liště, škola, obecní úřad atd.

Však nejlépe to víte vy, Rakvičané. 
Vše se mění závratnou rychlostí. Jen 
jedna ulice nám však navždy zůstane 
stejná, mladá a nikdy nezestárne, a to 
ulice, kde jsem se narodil a vyrůstal. I 
když vznikala více jak před 80 lety, je 
a bude vždycky Nová.

Zdeněk Ryzý

Porodní báby
V době, kdy jsem se narodil, se 

nerodilo pouze v porodnicích, ale 
i doma. Byly případy, kdy to třeba 
budoucí maminka nestihla a porodila 
přímo na poli. 

Já jsem se narodil také doma, v 
Nové ulici. A bylo to jednoduché. 
Taťka zašel vzbudit porodní babku 
- paní Anastázii Grégrovou, ta přišla 
a poručila tátovi: „Odnes děti!“ Pak 
zatopila, aby byla teplá voda, a přišel 
jsem na svět. To se dělo mezi čtvrtou a 

půl pátou ranní. V létě byl sice komín 
rozpálený, neměl žádný tah, a tak byla 
porodní místnost  plná kouře, ale na 
alergie a atopické exémy netrpím.

Porodní bába, paní Anastázie Gré-
grová, se do Rakvic přivdala z Vnorov 
a já znám od svého klienta i dívčí 
jméno paní Anastázie - Ivanová. Před 
paní Grégrovou v Rakvicích působily 
porodní báby: paní Cecílie Pohlová a 
ještě před ní paní Javorská.

Zdeněk Ryzý

Ty naše ulice
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Je hodová ned le.

Kdo chce, m!že si zazpívat, kdo chce, m!že naslouchat,

ale dívat se musí i ten, kdo nechce.

Práv  te" p#išel $as bílé barvy, bílé barvy hrdopyšných panen.

Barvy pentlí, nabíraných rukávc!,

zdobených zást r, krajek a spodni$ek.

A nikdy není ta bílá barva sama.

Vždycky je n kde poblíž žlutá a kousek dál všechny ostatní.

Dívky p#ipomínají skromné královny.

Ale bu" jsou skromné, nebo královny, obojímu nelze uv #it.

V #me tedy královnám.

Z knihy Jana Kostrhuna Nevěsty z Moravy.


